
Marile proiecte de infrastructurã
din aglomerãri le urbane stârnesc
adesea controverse deoarece sunt
costisitoare, beneficiile sunt greu de
p r o b a t î n a i n t e d e m o m e n t u l
i n a u g u r ã r i i , i a r i m p l e m e n t a r e a
presupune uneori sacrificii greu de
acceptat pentru societatea civilã.

Una dintre cele mai mari lucrãri de
infrastructurã rut ierã ini þ iate de
Primãria Capitalei vizeazã execuþia
penetraþiei Splaiul Independenþei - Au-
tostrada A1. Traseul propus are o
lu ngime d e 8,3 km ºi va inclu d e
supratraversarea râului Dâmboviþa, a
ªoselei Virtuþii, bulevardului Uverturii
ºi a Canalului Argeº. Construcþia va fi
realizatã atât pe raza municipiului
Bucureºti, cât ºi a comunei Chiajna.
P o t r i v i t P r i m ã r i e i M u n i c i p i u l u i
Bucureºti, valoarea investiþiei este de
aproximativ 580 milioane lei.

Pânã în prezent, în cadrul proiectului
au fost turnate fundaþiile pentru pilonul
principal al podului hobanat (n.r. care
va trece peste râul Dâmboviþa ºi
ºoseaua Virtuþii) ºi unul dintre pilonii
secundari. Lucrãrile sunt momentan
s u s p e n d a t e d e o a r e c e n u e x i s t ã
f inanþare pentru acest proiect în
bugetul municipalitãþii pe anul 2012.
Lucrãrile vor fi reluate fie în trimestrul
IV al anului curent, dacã se va rectifica
bugetul sau cel mai probabil în 2013,
n e - a d e c l a r a t d o m n u l G h e o r g h e
Pãtraºcu, arhitectul ºef al Capitalei.

Penetraþia Splaiul
Independenþei – A1 este
ineficientã
P r o i e c t u l p e n e t r a þ i e i S p l a i u l
Independenþei – A1 este contestat de
unii reprezentanþi ai societãþii civile,
precum ºi de locuitori ai zonei care face
obiectul exproprierilor.

În opinia preºedintelui Asociaþiei
Salvaþi Bucureºt iul , Nicuºor Dan,
proiectul este „extrem de nociv”
deoarece propune realizarea unei
ºosele express care va aduce fluxul de
autoturisme din autostrada A1 direct în
Splaiul Independenþei ºi mai departe
spre Piaþa Unirii, în detrimentul utilizãrii
ªoselei de Centurã.

„ N e - a m o p u s p r o i e c t u l u i
meg a l oma ni c d eoa r ece a d u ce î n
Bucureºti trafic de autostradã”, a
declarat la rândul sãu Dãnuþ Trifu,
vicepreºedintele Fundaþiei Eco-Civica.

P r o i e c t u l p e n e t r a þ i e i S p l a i u l
Independenþei - A1 nu vizeazã utilitatea
publicã, ci serveºte în fapt intereselor
unor investitori imobiliari privaþi care
doresc sã aibã acces spre centrul
Bucureºtiului, respectiv ªoseaua de
Centurã, susþine ing. Victor Rausse,
reprezentant al mai multor locuitori ai
zonei în care urmeazã sã fie executate
exproprierile.

Domnul Rausse îºi motiveazã afirmaþia
prin faptul cã în “Memoriul general - PUZ
penetraþie Splaiul Independenþei - A1”
este menþionat cã în arealul traversat de
n o u l d r u m e x p r e s s v o r p u t e a f i
construite clãdiri cu regim de înãlþime de
parter+4/5 etaje – parter+8 etaje, con-
form PUZ Chiajna. De altfel, obiectul
declarat al PUZ-ului penetraþiei este

„definirea noilor funcþiuni, regle-
mentarea urbanisticã a teritoriului ºi
trasarea unor noi cãi de comunicaþie”.
Documentaþia nu justificã modul în care
drumul express va rezolva decon-
gestionarea Bd. Iuliu Maniu, unul din
scopurile declarate ale proiectului.

Conform Memoriului, ar urma sã fie
e x p r o p r i a t e t e r e n u r i î n s u m â n d
aproximativ 40 de hectare. Deºi ar
obþine despãgu bir i , mu lþ i d intre
proprietari nu vor sã îºi pãrãseascã
locuinþele ºi intenþioneazã sã depunã
plângere în justiþie pentru anularea
Planului Urbanistic Zonal în situaþia în
care va fi aprobat de Consiliul General al
Capitalei, a subliniat Victor Rausse.
(Nota redacþiei: Proiectul de hotãrâre
privind aprobarea PUZ - Penetraþie
Splaiul Independenþei - Ciurel - Auto-
strada Bucureºti - Piteºti urma sã fie
supus dezbaterii Consiliului General al
Capitalei la data de 31 iulie, alãturi de
alte proiecte vizând infrastructura.

ªedinþa a fost contramandatã pentru o
datã ulterioarã. Pânã la închiderea
ediþiei ºedinþa nu avusese loc).

D o m n u l G h e o r g h e P ã t r a º c u ,
arhitectul ºef al Capitalei ne-a precizat,
în replicã la afirmaþiile formulate de
reprezentanþii organizaþiilor neguver-
namentale menþionate, cã nu existã
niciun risc pentru apariþia unor blocaje
majore pe Splaiul Independenþei
printr-o eventualã atragere a traficului
de pe autostradã spre centrul oraºului,
iar pãrerea formulatã de unii membri ai
societãþii civile este nefundamentatã.

P r o i e c t u l p e n e t r a þ i e i S p l a i u l
Independenþei – autostrada A1 vizeazã
rezolvarea traficului în zona de nord a
Capitalei prin conectarea cu Inelul Me-
dian prin Bd-ul Virtuþii. Efectul de
încãrcare pe Splaiul Independenþei va fi
minor pânã la pasajul Basarab ºi va fi
preluat fãrã probleme prin utilizarea
e f i c i e n t ã a m a l u l u i d e n o r d a l
Dâmboviþei. Impactul asupra Splaiului
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Perspective pasaje Piaþa Charles de Gaulle



Independenþei de la Pasajul Basarab
s p r e c e n t r u e s t e p r a c t i c n u l ,
argumenteazã domnul Pãtraºcu.

În s i tu aþ i a actu al ã , ªos eau a d e
Centurã nu poate primi un traf ic
suplimentar, dar peste aproximativ 5
ani, când va fi finalizat proiectul de
lãrgire a sa la patru benzi, va prelua în
mod natural atât traficul de tranzit, cât
ºi cea mai mare parte din cel local
p e n t r u d e s t i n a þ i i a p r o x i m a t i v
diagonale. Realizarea pasajului peste
Bd. Virtuþii va decongestiona intersecþia
c u S p l a i u l I n d e p e n d e n þ e i º i v a
normaliza traficul pe Splai între pasajul
Basarab ºi bd. Virtuþii (în prezent, acum
este folosit excesiv doar malul de sud al
Dâmboviþei, pe douã sensuri).

ONG-urile propun alternative
la realizarea penetraþiei
Reprezentanþii ONG-urilor propun ca
alternativã la realizarea strãpungerii
Splaiul Independenþei – A1 prelungirea
pânã în ªoseaua de Centurã a unor artere
existente în Sectorul 6. Astfel de acþiuni ar
trebui sã vizeze bulevardele Timiºoara ºi
Preciziei, respectiv strada Liniei.

Potrivit arhitectului ºef al Capitalei,
P M B a r e i n t e n þ i a s ã r e a l i z e z e
conectarea bulevardelor Timiºoara ºi
Preciziei cu ªoseaua de Centurã, dar
încã nu a fost prevãzut un orizont precis
de timp în acest sens. Intervenþiile ºi-ar
dovedi eficienþa doar dupã lãrgirea ºi
f l u i d i z a r e a C e n t u r i i , f a p t c e a r
presupune traversarea intersecþiilor
principale prin pasaje supraterane.

Realizarea lucrãrilor de prelungire a
celor douã artere amintite va avea ca
efect decongestionarea Bulevardului
G-ral Vasile Milea ºi creºterea confortului
urban pentru zeci de mii de locuitori ai
zonei. Chiar ºi aºa, pentru atingerea
acestui obiectiv, impactul major îl va
avea realizarea strãpungerii dinspre
Splai cãtre A1 ºi nu prelungirea celor
douã bulevarde. În ceea ce priveºte
Strada Linie, aceasta este pãstratã ca
rezervã strategicã în eventualitatea
realizãrii unui transport alternativ celui
rutier. O decizie în acest sens va fi luatã
la revizuirea Planului Urbanistic General,
ne-a explicat arhitectul ºef al Capitalei.

Hala Matache trebuie sã
rãmânã pe loc
Un alt proiect al Primãriei Capitalei care
a stârnit dezacordul ONG-urilor este
bulevardul Buzeºti - Berzei - Uranus.
Proiectul prevede realizarea unei
legãturi directe între Piaþa Victoriei ºi
sudul Bucureºtiului (Gara Progresul) în
principal prin lãrgirea unor strãzi

existente.
Iniþiativa s-a confruntat cu opoziþia

organizaþiilor neguvernamentale, în
primul rând din cauza existenþei pe
traseul noii artere a mai multor clãdiri
incluse pe lista monumentelor istorice,
u n e x e m p l u e l o c v e n t f i i n d H a l a
Matache, monument clasa A.

Asociaþia Salvaþi Bucureºtiul ºi-a
exprimat îngrijorarea referitor la o
eventualã intenþie a Primãriei Capitalei
de a muta Hala Matache pe un alt
a m p l a s a m e n t , pentru a face loc
construcþiei noului bulevard. Repre-
zentanþii Asociaþiei atrag atenþia cã
exproprierea unor alte imobile din
apropierea Halei în vederea translatãrii
acesteia ar f i i legalã , deoarece
exproprierea pentru cauzã de utilitate
publicã se poate realiza doar în baza unei
documentaþii de urbanism, iar aceasta
este în prezent suspendatã în justiþie.

Potrivit domnului Gheorghe Pãtraºcu,
arhitectul ºef al Capitalei, validarea
soluþiei finale în privinþa tronsonului
Calea Griviþei – str. Mircea Vulcãnescu a
diametralei Berzei - Buzeºti se va face
prin aprobarea PUZ-urilor (în curs de
avizare la mijlocul lunii august). Pânã la
aprobarea lor se vor lua mãsuri de
reluare provizorie a circulaþiei în
situaþia existentã. PMB nu inten-
þioneazã sã efectueze exproprieri
suplimentare, a adãugat domnia sa.

Inelul median este prea
scump
Un alt proiect major propus de Primãria
Capitalei, închiderea Inelului Median de
circulaþie pe zona de Nord, stârneºte
controverse în privinþa costului. Proiectul,
care prevede realizarea unei legãturi
rutiere între ªoseaua Colentina ºi ªoseaua
Virtuþii de-a lungul cãii ferate Bucureºti -

Constanþa, are o valoare estimatã la 1,57
miliarde euro, conform proiectului de
hotãrâre privind aprobarea indicatorilor
tehnico - economici aferenþi studiului de
fezabilitate.

Reprezentanþii Asociaþiei Salvaþi
Bucureºtiul susþin cã preþul de execuþie
pentru ºoseaua de 13,15 km este mult
prea mare, respectiv în jur de 120
milioane euro pe km, valoare cu mult
superioarã costului construcþiei unei
autostradã.

În schimb, arhitectul ºef al Capitalei
apreciazã cã afirmaþia formulatã de
Asociaþie este nefundamentatã deoarece
nu poate fi comparat costul unei
autostrãzi cu aceastã lucrare. Preþul in-
clude, pe lângã cei 13,5 km de ºosea,
realizarea a douã tunele de 2,5 km,
respectiv a doi km de rampe ºi a
aproximativ 30 km de bucle în nodurile de
circulaþie, pasaje ºi racorduri la trama
stradalã existentã. În comparaþie, o
autostradã are în general prevãzute noduri
de circulaþie la 15 - 30 km, impactul
acestora raportat la lungimea traseului
fiind mult mai mic. O comparaþie mai
apropiatã s-ar putea face cu Pasajul
Basarab (n.r. care a costat aproximativ 200
milioane euro pentru 1,45 km – lungimea
viaductului principal).

Pasajele distrug bulevardele
istorice
Un alt proiect al Primãriei Capitalei
criticat de societatea civilã prevede
realizarea unor pasaje subterane sub
Piaþa Charles de Gaulle ºi Piata Presei
Libere, adiacent unor parcãri subterane.
Reprezentanþii Ordinului Arhitecþilor din
România – Fil iala Bucureºti argu-
menteazã cã intervenþiile ar afecta
integritatea bulevardelor istorice
Kiseleff, Aviatorilor ºi Prezan, construite

dupã modelul celor din marile capitale
europene. Aceasta deoarece pasajele
presupun construirea unor rampe de
intrare ºi ieºire a maºinilor în/din pasaje.
Lungimea acestor rampe însumeazã
aproape 5 km, iar terenul necesar va fi
obþinut prin defriºarea arborilor ce
mãrginesc bulevardele. În plus, parcãrii
de sub Piaþa Charles de Gaulle i se vor
adãuga ºi spaþii comerciale de 8.000 mp.
Acestea necesitã, conform proiectului, o
arie de câteva mii de metri pãtraþi de
trepte de acces în subteran, chiar la
intrarea în Parcul Herãstrãu.

„Problema arhitecþilor ºi a istoricilor
nu este nici parcarea ºi nici mall-ul
subteran, ci faptul cã se construiesc
aceste pasaje care, pe lângã efectul
profund distructiv, nici mãcar nu sunt
necesare. Cele douã proiecte au fost
generate de un studiu de circulaþie ºi nu
de un studiu de urbanism, demon-
strând o lipsã totalã de viziune pe
termen lung”, a declarat arh. Mircea
Ochinciuc, preºedintele OAR Bucureºti.

La rândul sãu, preºedintele Asociaþiei
Salvaþi Bucureºtiul spune cã scopul
declarat al pasajelor, acela de fluidizare
a circulaþiei, nu va fi atins, blocajele
rutiere urmând sã fie transferate cãtre
Piaþa Victoriei.

A r h i t e c t u l º e f a l m u n i c i p i u l u i
Bucureºti a declarat în luna martie cã
iniþiativa de a construi pasajele Charles
de Gaulle ºi Piaþa Presei Libere se
bazeazã pe o serie de studii de trafic.
Domnia sa a dat asigurãri cã vor fi
implementate soluþiile cu cel mai mic
impact asupra stãrii actuale a zonei.
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